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Ohlédnutí za čtyřmi roky

AKTUÁLNĚ

Rozloučení s prázdninami
* 3. září 2006 od 15.00 hodin *

na parkovišti u ÚMČ

Zasedání ZMČ Praha-Běchovice
* 5. září 2006 od 18.00 hodin *
* 3. října 2006 od 18.00 hodin *

Knihovna bude v provozu
* od 5. září *

41. Mladé Běchovice
* 23. září 2006 od 8,50 hodin *

110. Běchovice
4. Běchovice I-line

* 24. září 2006 od 10.30 hodin *

Vážení spoluobčané,
současným zastupitelům zastupitelstva naší městské části po-

malu končí volební období. Čtyři roky služby pro nás, občany Bě-
chovic, čtyři roky služby pro rozvoj naší obce. Nadpoloviční větši-
nu současného zastupitelstva tvořili lidé z kandidátky ODS. Jejich
pozice byla v závěru volebního období posílena vstupem dalších
dvou nezávislých zastupitelů do ODS. Díky rozhodující většině
v zastupitelstvu MČ mohli zastupitelé za ODS splnit závazky, kte-
ré dali voličům v roce 2002. Kromě několika málo slibů, které ne-
byly z legislativních nebo majetkově právních důvodů realizova-
telné, vše, co slíbili, splnili, a přičiněním celého zastupitelstva byla
v obci realizována navíc celá řada projektů v souladu s přijatou
koncepcí rozvoje Běchovic do roku 2010. Každý nezaujatý občan
naší MČ jistě ocení, jak Běchovice v tomto volebním období změ-
nily svůj vzhled k lepšímu. Z důvodu omezeného prostoru pro
tento článek připomenu jen nejdůležitější změny v naší městské
části.

Zastupitelstvo se průběžně zabývalo jedním z nejzávažnějších
problémů Běchovic, to je zatížení dopravou, její intenzitou a bez-
pečností. Přes Českobrodskou ulici byly vybudovány tři nové pře-
chody pro chodce. Čtyři přechody byly vybaveny nasvícením a tři
z nich byly doplněny blikajícími panáčky. Dva nové přechody byly
vybaveny světelnou signalizací. Křižovatka Českobrodská x Mla-
dých Běchovic byla pro řízení provozu osazena semafory. Byla
provedena dopravní opatření na místních komunikacích v okolí
základní školy. Nemůžeme myslet jen na současnost, ale zabývá-
me se soustavně i problémem zátěže městské části budoucími
silničními komunikacemi – Pražským rychlostním silničním okru-
hem (PRSO) a přeložkou Českobrodské ulice. Kromě požadavků
na zapracování protihlukových opatření do projektů staveb jsme
iniciovali změnu Územního plánu hl. m. Prahy (ÚP), jejímž cílem je
odstínit obytnou část Běchovic lesními plochami od provozu na
budoucích komunikacích. Změna ÚP je v závěrečné fázi zpraco-
vání MHMP (Magistrát hl. m. Prahy). Je to nejvýhodnější řešení
i s ohledem na budoucí generace. Zároveň projednáváme vhodné
terénní úpravy. Považujeme za svou povinnost přijímat závěry nejen
pro krátkodobá řešení, ale i pro budoucnost. Máme připravenou
realizaci zalesnění mezi PRSO a západní částí Běchovic II, kde
změna ÚP hl. m. Prahy byla již provedena. Nemůžeme ale začít
pozemky zalesňovat a pokračovat v jednáních s jejich majiteli,
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Stavba první brány pergolového tunelu v běchovic-
kém parku, na kterém budou květiny.
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vi za dar MČ v podobě chodníku od sídliště V Panen-
kách k zastávce MHD, a zvláště pak za dar MČ – ge-
nerální opravu mostu přes Rokytku v ulici K Jalovce.

Byla zahájena postupná oprava dešťové kanaliza-
ce, kterou iniciovala havárie této kanalizace v ulici Do
Říčan.

Několik poznámek k výstavbě v Běchovicích. V říjnu
bude zahájena kolaudace bytových domů v Českobrod-
ské ulici a s největší pravděpodobností do konce roku
bude zahájena výstavba bytů na místě spodního statku.

Byla provedena celková rekonstrukce Sportovního
centra Běchovice a do konce roku proběhne rekonstruk-
ce sportovního areálu Na Korunce. Občané Běchovic
tak budou moci využívat dvě sportovní centra na vy-
soké úrovni. V oblasti sportu jsme také aktivně podpo-
rovali oba běchovické běžecké závody.

Byla vybudována, resp. zrekonstruována, tři dětská
hřiště. Další tři nová dětská hřiště vzniknou do listopa-
du 2006 v rámci výstavby nového běchovického parku.

Do konce října proběhne výstavba spodní stavby
nové mateřské školy a ve stejném termínu budou do-
končeny stavební práce v běchovickém parku a jeho
podstatná část bude osázena.

V prvním roce tohoto volebního období se nám po-
dařilo vyjednat se správci potoků, že nechali vyčistit
koryta potoků od naplavenin. Efekt je patrný při silných
deštích.

Byla zahájena postupná rekonstrukce stávajících
parků. Kromě výsadby zeleně v novém parku bude vy-
sázena nová zeleň i v prostoru sportovního areálu Na
Korunce a v dalších lokalitách.

Získali jsme od hl. m. Prahy finanční prostředky na
odborné zrestaurování všech soch a pomníků na úze-
mí Běchovic. Sochy a pomníky nebyly řadu desítiletí
ošetřeny.

Končím s výčtem nejdůležitějších akcí, které se po-
dařilo realizovat v tomto volebním období. Není uvede-
na realizace řady dalších projektů. Ne všechno se nám
podařilo uskutečnit podle našich představ. Počítali jsme
např. s rychlejší výstavbou mateřské školy, s rychlejší
realizací spojovacích (procházkových) chodníků, za-
lesnění mezi PRSO a západní částí Běchovic II atd.

Ve volebním období 2002 – 2006 bylo na rozvoj MČ
Běchovice proinvestováno značně přes 100 milionů Kč.
Většina peněz byla hl. m. Prahou poskytnuta MČ for-
mou účelových investičních prostředků, dále formou
přímých účelových investic Prahy prostřednictvím od-
boru městského investora a účelovou investiční dotací
přímo ze státního rozpočtu (areál Na Korunce). Podaři-
lo se získat účelové investiční prostředky v rámci pro-
gramu JPD 2 ze strukturálních fondů EU na realizaci

dokud nebude znám verdikt soudu, na který se obrátil
MHMP se žádostí o určení vlastnictví. Intenzivně jed-
náme o zachování oboustranného přímého propojení
PRSO s ulicí Českobrodskou. Jsme přesvědčeni, že
po realizaci přeložky Českobrodské a zajištění propo-
jení Českobrodské v obou směrech s PRSO dojde
k radikálnímu snížení intenzity průjezdu vozidel obyt-
nou částí Běchovic.

Jistě jste zjistili, že se budují protihluková opatření
na mostě přes Počernický rybník. Budují se na zákla-
dě požadavku, který jsme uplatnili spolu s Dolními Po-
černicemi.

Po zdlouhavých jednáních byla uvedena do provozu
linka MHD č. 240, která je výhodná pro obyvatele Bě-
chovic II, kterým chceme zvýšit dopravní komfort no-
vými zastávkami MHD u křižovatky ulic Do Říčan
a Hasičské. Čekáme na rozhodnutí Odboru dopravy Pra-
hy 21, kterému k jeho vydání chybí vyjádření posled-
ních zainteresovaných institucí. Nelze jen položit pa-
nely, jak se domnívají někteří spoluobčané.

Do zátěže MČ dopravou patří i železnice. Podařilo se
nám dosáhnout změny projektu stavby Modernizace
železničního svršku pro osobní dopravu, úsek Úvaly –
– Běchovice (nejedná se o vysokorychlostní trať). Pro-
jekt respektuje výstavbu nové železniční zastávky Bě-
chovice-střed a protihluková zeď bude od Blatova pro-
bíhat po kraji železničního tělesa až za domy v ulici

V Potočinách. Obytná část Běchovic I tak bude oddě-
lena od veškerého provozu na železnici

Podstatně se změnila technická vybavenost obce.
Byl zrekonstruován povrch několika kilometrů chodní-
ků. Poslední chybějící chodník mezi ulicemi K Táboru
a Povoznickou bude dokončen kolem 15. září. Kvali-
tativně se změnil vjezd do Běchovic I od centra. Novým
povrchem byla opatřena komunikace u obytných domů
proti ulici Podnikatelská. Bylo nově vydlážděno okolí úřa-
du MČ. Zmizely louže u zdravotnického střediska. Vznik-
la nová komunikace ke garážím kolem požární nádrže.

Nový povrch dostalo i parkoviště mezi starou poštou
a obchodem, dále prostor u bývalého umístění sochy
sv. Anny. Nové chodníky byly vybudovány ve třech bě-
chovických parcích. Dovolte, abych poděkoval na tom-
to místě firmě JHP mosty a jejímu řediteli panu Jelínko-

 pizza   PAPACURA   ristorante
Nové telefonní číslo:

603 271 834

V okolí bytových domů jsou nyní prováděny terénní úpravy
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Běchovického parku. Podtrhuji účelovost těchto dota-
cí. Tyto peníze se dají použít pouze na realizaci akce,
na kterou byly uvolněny. V žádném případě je nemůže
MČ použít na jinou akci, i když potřebnou.

Děkuji za všechny občany Běchovic představitelům
hl. m. Prahy a panu poslanci Tomáši Kladívkovi za po-
chopení, vstřícnost a pomoc v rozvoji naší MČ.

Peníze pro MČ nepřicházejí shora samospádem. Se-
hnání investičních peněz v uvedených objemech je pod-
míněno cílevědomostí, umem a houževnatostí staros-
ty a všech zastupitelů. V souladu s koncepcí rozvoje
MČ máme vypracován zásobník investičních akcí
a uplatňujeme vždy několik požadavků najednou, se
stanovením priorit. Kompetentní funkcionáři pak roz-
hodnou, kterou, zda vůbec některou, investiční akci
v dané MČ podpoří a uvolní na ni finance.

Rozumím poznámkám některých jednotlivců: „Proč
stavíte tuto stavbu, bylo by lepší stavět úplně něco
jiného.“ Také bych raději viděl postavenou školku než
některou jinou stavbu. Věřím, že trpělivostí a houžev-
natostí v jednáních se brzy dají dohromady peníze i na
dokončení stavby MŠ, kterou Běchovice potřebují. Za-
stávám spolu s většinou zastupitelů filozofii, že není
špatně vynaložená žádná investiční koruna, která zlepší
životní prostředí nás všech a povýší kulturnost naše-
ho sídelního celku. Proto využívám spolu se zastupi-

teli každé možnosti a příležitosti k účelnému sehnání
peněz pro MČ v souladu se stanovenými cíli. Poklá-
dám to za svou povinnost.

Zastupitelstvu MČ se podařilo zvýšit informovanost
občanů distribucí Života Běchovic zdarma do každé
poštovní schránky. Zprůhlednilo se řízení MČ, finanční
toky, a byl zaveden systém do řízení MČ a do činnosti
a řízení úřadu MČ. ZMČ našlo i cesty k ekonomickému
využití finančních prostředků určených rozpočtem MČ
na správu a chod MČ. Při vyřizování svých záležitostí
jste jistě zaznamenali změnu v chování a vstřícnost
úředníků ÚMČ.

Jak zastupitelstvo MČ hospodařilo? Přesná čísla bu-
dou známa až po účetní uzávěrce roku 2006. Ze sou-
časných znalostí lze odhadnout, že hodnota majetku
MČ vzrostla v tomto volebním období řádově o desítky
milionů korun a letošní rok bude končit s několikamilio-
novým přebytkem na účtech MČ. ZMČ vytvořilo dob-
rou finanční situaci pro start nového zastupitelstva.

V komunálních volbách do ZMČ, které se uskuteční
20. a 21. října 2006, zvolíte třináct spoluobčanů za za-
stupitele. Budete mít možnost vybrat si z 35 kandidá-
tů, kteří se ucházejí o vaši přízeň a jsou zaregistrováni
na kandidátkách čtyř politických stran. Volte a vybírej-
te pečlivě, jakému zastupitelstvu svěříte správu a roz-
voj Běchovic v příštích čtyřech letech.

Ing. Jiří Santolík,
starosta MČ

ELEKTROINSTALACE DO 1 000 V

rodinné domy * bytové jednotky
dílny * průmyslové rozvody
kanceláře * el. revize zařízení
přihlášky PRE a STE    *   hromosvody
rekonstrukce bytových jader
slaboproudé rozvody:

 DT, STA, ST, počítačové sítě
přípojky NN do 400 V
opravy a havárie kabelů a el. zařízení
výroba rozvaděčů NN

tel./fax: 281 970 344
tel. privát: 281 972 632
mobil: 603 413 202 Vladimír Lacina
mobil: 605 771 056 Jiří Koubský

e-mail: lacina-koubsky@cbox.cz
www.lacina-koubsky.cz

Sdružení elektro
Elektroinstalace

Lacina – Koubský
Praha 9-Újezd nad Lesy,

 Chmelická 556

korespondenční adresa:
Praha 9-Újezd nad Lesy
Chmelická 556
PSČ: 190 16

kancelář firmy:
Praha 9-Újezd nad Lesy
Sulovická 1234
Areál Stavebniny STAKO

KDO ŘEŠÍ PŘESTUPKY

Novelizace pravidel silničního provozu je postavena
na nových preventivních opatřeních doplněných opatře-
ními v oblasti represe směřované zejména na ty řidiče,
kteří se opakovaně dopouštějí dopravních přestupků.
– od 1. července bodový systém hodnotí řidiče,
– podstatně byly zvýšeny peněžité sankce za dopravní

přestupky,
– byly dány nové pravomoci Policii ČR, především ve

vybraných případech na místě zadržet řidičský prů-
kaz, zabránit řidiči v další jízdě, případně vyžado-
vat kauci,

– městské a obecní policie mohou měřit dodržování
nejvyšší dovolené rychlosti.
Na dotazy našich čtenářů, kde se po novele budou řešit

přestupky a kdo povede bodový systém, jsme zjistili, že:
Přestupky v dopravě, zadokumentované Policií ČR,

řeší správní orgán, Novodvorská 1010/14, Praha 4.
Přestupky v dopravě, zadokumentované městskou

policií, řeší správní orgán, Korunní 98, Praha 10.
Bodový systém vede registr řidičů, Kongresová 2,

Praha 4. Námitky k bodovému systému řeší správní
orgán, Novodvorská 1010/14, Praha 4.

Úřad MČ Praha 21 v Újezdě nad Lesy tedy bodo-
vý systém nepovede.

Převzato z Újezdského zpravodaje



4



5

ZMĚNA STRUKTURY

Dovolujeme si oznámit, že dne 11. 9. 2006 bude pravděpodobně zahájen provoz zrekonstruované
kuchyně a jídelny v Centru sociálních služeb Běchovice (dříve DPS U sv. Anny), Za Poštovskou zahra-
dou 557, Praha-Běchovice.

Těšíme se, že se opět budeme setkávat v hezkém prostředí naší jídelny a dovolujeme si tímto pozvat
nové strávníky nejen z řad seniorů, ale i pracovníků firem a institucí.

Co dále naše stravovací zařízení nabízí?
• Možnost uspořádat setkání spolků a klubů se slavnostní večeří.
• Pořádání přenášek a kulturních akcí

Informace o cenách a provozní době na telefonu: 281 931 931 linka 32 nebo
e-mailové adrese: info@dps-svataanna.cz

Jídelní lístky na měsíc září budou k vyzvednutí od pondělí 28. 8. 2006 v ošetřovně DPS, případně po
dohodě je možné zaslat je internetovou poštou. Nájemníkům DPS budou rozdány osobně.

Vaše spokojenost je naším cílem i přáním!
Jaroslav Kroupa,

vedoucí kuchyně, a kolektiv pracovníků CSSB

Od 1. července 2006 došlo ke změně organizační
struktury příspěvkové organizace MČ Praha-Běchovi-
ce DPS U svaté Anny, zapsané u Městského soudu
v Praze dne 31. 7. 2006. Současné schéma této pří-
spěvkové organizace je následující:

CENTRUM SOCIÁLNÍCH SLUŽEB BĚCHOVICE   (CSSB)
Jednotlivé subjekty tohoto centra:

– Dům s pečovatelskou službou U sv. Anny
– Centrum krátkodobé péče (ošetřovatelská lůžka)
– Terénní pečovatelská služba

Telefonické spojení zůstává beze změn:
281 931 931 linka 32 (služba 24 hodin).
Kancelář ředitele: 281 930 500.

Dagmar Zavadilová
Již tradičně byl letos v létě uspořádán v areálu Na

Korunce nohejbalový turnaj trojic. Tato prázdninová ak-
tivita je pořádána pravidelně od roku 2000 vždy v čer-
venci a září. Letos jsme uspořádali turnaj dříve, proto-
že od září proběhne rekonstrukce celého sportoviště.

Na turnaji se střetává 12 až 25 družstev. Letošní
horké léto zřejmě mnohé odradilo, a tak se zúčastnilo
pouze 12 trojic. Pořadatelem turnaje je TJ Sokol Bě-
chovice II, který samozřejmě vysílá své mužstvo.

A jak letos turnaj dopadl? Na prvním místě se umís-
tilo družstvo Skalka, druzí byli Medvědi, třetí Benice
a čtvrté se umístilo Áčko Běchovic ve složení Jan Ho-
bík, Ivo Válal a Roman Vrba. Ze skupiny nepostoupil
tým Běchovice B ve složení Zdeněk Hobík, Ota Rych-
tr a Petr Musil. Více informací a fotografií je na
ww.sokolbechovice.cz.

Zdeněk Hobík
606 622 155, info@sokolbechovice.cz

TURNAJ V NOHEJBALU

Romanu Vrbovi se na síti dařilo i proti silnějšímu soupeři.

Během prázdnin proběhla náročná rekonstrukce kuchyně v DPS.

Zahájení provozu kuchyně
v DPS se blíží!
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Miroslav Etzler má za sebou velmi bohatou hereckou
minulost nejen v Národním divadle. V současnosti hraje
v Ungeltu, a protože se osvědčil i jako skvělý filmový
a seriálový herec, nechybí mu nabídky ani z této ob-
lasti. V jeho případě se jistě máme ještě na co těšit.

Jsem moc ráda, že se v jeho programu našla i chvil-
ka na povídání pro Život Běchovic a že vám, jeho čte-
nářům, mohu zprostředkovat něco málo ze života, po-
střehů a myšlenek herce Miroslava Etzlera a alespoň
částečně hezkou a přátelskou atmosféru, ve které ná-
sledující rozhovor vznikal.

Mirku, my jsme se potkali při natáčení filmu Jak se
krotí Krokodýli. Jak na to natáčení vzpomínáte?

To je zvláštní věc. V poslední době se snažím věci
a události spíš zapomínat. Ale pravda je, že tohle není
ten případ. Byla to skvělá práce se spoustou fajn lidí.
Ne vždy to tak funguje.

Vzpomínám si i na jednu docela nebezpečnou situa-
ci, kdy jste v rámci natáčení vyšplhal kvůli signálu vy-
soko do hor, abyste tamodtud mohl zavolat Anně…

Když jsem se vrátil, řekli mi místní, že pár desítek
metrů nad místem, kde jsem stál, má brloh medvědice
s mladými. Ale co by mi mohla udělat? Myslím, že
bych tam šel, i kdybych o tom věděl předem. Spíš musím
říct, že jsem obdivoval ty děti. Co všechno byly ochot-
ny pro paní režisérku podstoupit. A co si budeme poví-
dat, její trpělivost s nimi byla také hodně velká.

Pamatujete si ještě ty děti? Dodnes o vás mluví jako
o Lubošovi a měly vás opravdu rády…

Podle jmen bych je dohromady asi už nedal, ale to
víte, že jsem tam měl své oblíbence, na které nezapo-
menu nikdy…

Přítomnost těch dětí, jejich smutky, jejich touha po
rodičích, jejich pláče a smíchy a ty jejich nekonečné
krásné dětské průpovídky... To bylo prima. K tomu krás-
ná příroda, sníh, štíty hor, zpěv: „... kam nelze dohléd-
nout…, krásné jezero…“ Ráno jsem brzo vstával a cho-
dil do kuchyně pro kafe. Pak jsem si sedl venku a koukal
do hor.

Děti mám moc rád, i ty svoje. I když s nimi nejsem.
Nejsem zrovna příkladný otec, ale co považuji za oprav-
du důležité, je to, že moje děti vědí, že za mnou můžou
kdykoliv s čímkoliv přijít. Že když budou chtít vědět,
co je to marihuana, tak to budu já, kdo si s nimi zakou-
ří, kdo jim vysvětlí, co všechno může zahrávání si
s takovými věcmi znamenat. Když budou chtít mluvit
o sexu, vědí, že můžou přijít za mnou a budu to já,
s kým si můžou naprosto otevřeně promluvit o všem,
co je zajímá. Chci a snažím se o to, aby si samy doká-
zaly ze všeho, co život nabízí, vybrat pro sebe to nej-
lepší, aby si věřily, aby vždycky věděly, co chtějí
a stály si za tím.

Řekla bych, že právě to jsou věci, které by rodiče
měli svým dětem také dát… Z řečeného tedy vyplývá,

že nejste z těch, kteří by si prostřednictvím svých dětí
chtěli plnit své nenaplněné sny a touhy…?

Rozhodně ne. Chci jim být nablízku, když nebudou
vědět, co a jak dál, ale rozhodně jim do toho nechci
mluvit a jakkoli je ovlivňovat. Je to jejich život a já chci,
aby ho prožily naplno a šťastně.

Na čem teď pracujete, co vás čeká?
Zažil jsem krásné dva měsíce na letišti ve Strunko-

vicích nad Blanicí. Jsou tam nádherní šílenci, kteří milují
vzduch. Ten mě osobně vyrazil dech, protože jsem ne-
tušil, jaký je v něm pohyb. A ti nadšenci létají na všem,
na čem se dá. Padáky počínaje a „andulou“, což je ne-
uvěřitelný mastodont žeroucí 300 litrů paliva na hodinu
letu!, konče. Tam jsme s panem režisérem Polesným
natáčeli televizní film Boží pole, s. r. o. Vysílat by se
měl v příštím roce.

Čeká mě natáčení s Irenou Pavláskovou, v jejímž
filmu Bestiář mám takovou malou postavu, a hned po
prázdninách začínám točit s panem režisérem Slaví-
kem televizní film, který se jmenuje Cesta do Vídně.
Příběh o ženském a mužském světě. Dvou diametrál-
ně odlišných světech, které o sebe jen tak zavadí, na
chvilinku se prolnou a pak jdou zase dál svou cestou.
Pak se asi bude připravovat pokračování Pojišťovny
štěstí. Ale to je zatím velmi nejisté.

Čím vyplňujete svůj volný čas, je-li nějaký?
Koupil jsem si krásnou knížku od Emanuela Poche-

ho, která je průvodce Prahou. Chodím po Praze, a kou-
kám se na ty domy a čtu si o nich. Je to zvláštní, jsem
15 let v Praze a vůbec nic o ní nevím. Kromě takových
těch základních věcí, samozřejmě. Ale teď koukám po
domech.

Vždycky mě neobyčejně fascinuje pohled na roz-
svícená města, když projíždím po dálnicích třeba
v Německu, ve Švýcarsku. Vždycky mě nejvíc trápilo,
že nemůžu přijít na kloub tomu, kdo tam je, co to je za
příběh, co to je za život, co to je za lidi, že je nikdy
nepoznám. A to mi přišlo strašně líto. Tak teď se ales-
poň dozvídám, kdo v těch domech byl, kdo tam nechal
svou stopu. Věřím, že kroky mrtvých zůstávají a ti živí
je prostě jen nevidí. Že to jsou ty vzpomínky, to jsou ty
chvilky, kdy máte pocit, že vás zasáhne něco, a vy
nevíte, co to je. Kdyby tomu člověk přišel na kloub…

DESÍTKU BYCH ZVLÁDNUL

Herec Miroslav Etzler při natáčení filmu Jak se krotí krokodýli.
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Brněnský filosof Josef Šafařík, který zemřel těsně
po revoluci, napsal velkou esej Cestou k poslednímu.
Není to snadné čtení, ale je to krásné čtení. Ta esej
začíná větou ve smyslu: Jednoho dne jsem si položil
otázku proč já, proč teď a proč tady. A pak se na to asi
na šesti stech padesáti stranách snaží najít odpověď.
To je strašně důležitá věc.

Když jsme u toho cestování Prahou, říkají vám něco
Běchovice?

Já jsem 15 let v Praze a když se mě někdo zeptá
třeba na Žižkov, tak to ještě vím. Ale kdyby šlo napří-
klad o Kyje, přes které jezdím do Horních Počernic, tak
nevím, kde to je. Vím, že Běchovice jsou a určitě jsem
tam byl a určitě s nimi mám i něco společného. Ale teď
nevím co. Kde to je?

Běchovice jsou právě mezi Kyjemi a Újezdem nad
Lesy.

Ano! Je tam velké zahradnictví u silnice. Už vím. Já
vlastně bydlím vedle Běchovic! Ano, ano ...

Přiznám se, že právě proto jsem se trochu spoléhala
na to, že vám tahle otázka nebude dělat větší problémy.

Dělá. Bohužel ano. Když mi někdo řekne Zličín, vy-
baví se mi Tesco. Protože to často někde slyším. Ale
kde to je, to přesně nevím. Ale vím, že jsem tam moc-
krát byl.

Běchovice ale nejsou známé díky žádnému „úžas-
nému“ civilizačnímu vynálezu, jako jsou obří nákupní
střediska. Naopak jsou v povědomí hlavně sportovců,
konkrétně běžců, a už hodně dlouho.

Tak to mi něco říká. Nějaký běh. Praha – Běchovice,
ano, to znám.

No, je to malinko jinak: Běchovice – Praha. A jeho
cíl je právě na zmíněném Žižkově.

Nevysvětlujte si to špatně, není to nic proti obča-
nům Běchovic! Já pět let bydlím v Horních Počerni-
cích a znám jméno ulice, ve které bydlím. A je tam
spousta dalších ulic, ale já neznám jedinou. Když přije-
du na Černý Most metrem a mám jet autobusem do
Horních Počernic, musím si nejprve zjistit jeho číslo.
Neznám číslo autobusu, kterým už pět let jezdím. Kou-
kám na ulice a vůbec nevím, kam mám jet. Pro mě to
je strašně složitý. Teď už domů trefím. Bylo v mém
životě ale období, kdy jsem velmi často netrefil…

Teď se ale vrátíme do Běchovic. Letos startuje už
110. ročník, čili jde o velikou tradici. Jaký je váš vztah
právě k tradicím?

Víte, já jsem teď řekl, že si nic moc nepamatuju, co
se týče třeba místopisu. Ale popravdě: vždycky jsem
trefil tam, kam jsem potřeboval dojet.

A tradice? Tradice ano, protože tradice utvářejí to,
čemu se říká kulturní povědomí národa. A to považuji
za velmi důležitou věc. Mě mrzí, že se už dnes nemlu-
ví Vančurovým jazykem. Je to nejkrásnější čeština, kte-
rou jsem v životě slyšel. „Prostor noci je tichý, nikde se
neozývá hlas a mrazem a tmou fičí vesmír.“ To je Pe-
kař Jan Marhoul. Když čtu Markétu Lazarovou nebo
Útěk do Budína nebo Luk královny Dorotky… To je krás-

ná čeština. Já nevím, kam zmizela ta slova „pravil,
děl, oděl se“… Mně chybí, moc. Nesnáším slovo su-
per. Nevím, co všechno nahrazuje, ale vím, že je to
padesát, šedesát slov. Nesnáším slovo Česko. Mám
pocit, že to všechno způsobila televize, reklama, rych-
lý sled událostí, klipové vidění, které jako by ztrácelo
tu zemitost, to, co jsme, a proč jsme. Možná proto jde-
me tak na ruku lidem kolem sebe. Slovácko a tamní
lidové tradice jsou asi poslední bašta v téhle zemi. Jsou
samozřejmě vesnice, které dodržují masopusty a Anen-
ské poutě a podobně. Ale už to nejsou koláče. Už to
nejsou hromady koláčů a už to nejsou lidé, kteří se

druží, ale lidé, kteří střílejí na střelnici a jezdí na cent-
rifugách a podobně. A ta podstata je pryč.

Tradice mi určitě moc chybí. A myslím si, že se to
obráží jak v jazyce, tak v myšlení, v hrdosti na to, kdo
jsme. A dneska už nejsme občané Země České, ale
občané Česka. A být občanem Česka je super. No to je
příšerný.

Běchovice ale svou tradici stále drží a rok co rok se
na jejich startu scházejí stovky až tisíce závodníků.
Dokonce i ty koláčky se díky paní Bískové objevují!
Trať je dlouhá 10 km. Co vy a dlouhé tratě?

Já jsem běhal maraton. Můj nejlepší čas je 2 hodiny
52 minut. To bylo v Šumperku. Ale vzhledem k tomu,
že dnes jsem se dostal do takové prekérní situace, že
kouřím 40 – 50 cigaret denně, tak mi ubývá dech. Už
nějak neběhám. Dokonce mě napadlo, že bych si za-
běhl ten Pražský maraton. A jsem takový blázen, že
pokud se proto rozhodnu, tak bych to třeba i dokázal.
Zatím v sobě ale nemám tolik vůle a síly. Ale deset
kilometrů, to bych uběhl z fleku. V hrozném čase, ale
uběhl bych to. Ale patrně bych strašně kašlal…

Tak kdy se můžeme těšit, že se vaše jméno objeví
ve startovní listině běchovického závodu? Běží se po-
slední víkend v září. Ale má trošku náročnější terén,
než ten Pražský maraton.

Tak pokud je ten terén těžký, tak na start určitě ne-
přijdu! Poslední zářijový víkend jsem na Pálavě, takže
nepřijdu určitě, ale všem běžcům budu držet palce.
A moc přeji nějakému Běchovičákovi, ať to vyhraje!

Rozhovor připravila a děkuje za něj.
Pavlína Šmídmajerová

Miroslav Etzler s oblíbenými horami.



8

Park Běchovice bude zeleným odpočinkovým pro-
storem pro občany této pražské městské části, pro ob-
čany všech generací od dětí až po seniory. Především
je podle našeho názoru cenné, že zastupitelé Běchovic
rozhodli o ponechání této plochy v centru Běchovic re-
kreační funkci v zeleni. Ta doplní významný stavební
rozvoj města v kategoriích bydlení. Park bude veřej-
ným místem s několika herními prvky pro děti a mlá-
dež. Budou v něm veřejné toalety a kavárna určená
k občerstvení a odpočinku návštěvníků parku. V nepo-
slední řadě zde nalezneme množství zahradních kvě-
tin, dřevin a popínavých rostlin. V kavárně se bude moci
občerstvit dvacet až třicet hostů, posedět bude možné
také ve stínu pergoly, v javorovém bosketu či při ces-
tičkách a cestách v parku. Trávníky bude možné využí-
vat rovněž k posezení, hrám, a snad také k pořádání
veřejných akcí Běchovic. Bude hezké, když park bude
skutečně žít a lidé v Běchovicích či návštěvníci této
části Prahy si jej oblíbí.

Čtenáře zpravodaje zajímalo, co bude vysázeno mezi
plotem a silnicí. Ulici Českobrodskou bude v celé délce
parku lemovat stromořadí tvarového kultivaru domácí-
ho javoru mléče Cleveland. Řada stejného taxonu se
také objeví podél plotu sbírkovny. V této části parku
bude jeho dvouřadá alej. Ta také podtrhne kompoziční
výraz dlouhé linie plotu sbírkovny, který cítíme nejen
jako určitou ochrannou bezpečnostní bariéru prostoru

sbírkovny, ale také jako významný zahradně-architek-
tonický prvek parku. Zmíněné javory mají husté koru-
ny, které jsou menšího vzrůstu oproti svému botanic-
kému „otci“, jsou proto vhodné do uličních stromořadí.

Mimo sbírkovou část bude park jakousi loukou se
stromy a skupinami stromů a keřů. Půjde tedy o kraji-
nářský kompoziční koncept. Vegetační kostra parku
bude zastoupena listnatými stromy, zejména duby, ja-
vory, břízami, habry, lípami, jasany, okrasnými jablo-
němi, a také domácím jehličnanem borovicí lesní. Ke-
řové patro jako určité odclonění od rušné ulice budou
příkladně zastupovat trnka obecná, tis, dřín, svídy,
muchovník apod.

Park naváže ve své západní části na stávající po-
rostní smrko-borovou skupinu, kterou jsme již na jaře
pěstebním zásahem prosvětlili tak, aby mohla být do
budoucna součástí parkového konceptu. Sbírkovna,
tedy oplocený prostor, bude prostorem spíše symetric-
kého, řekněme formálního parkového konceptu, které-
mu bude dominovat objekt velkého pískoviště s hou-
pačkou, kavárnou a ocelovou pergolou s popínavými
rostlinami. Také vegetační prvky zde budou architekto-
nizovány hájem javoru červeného, skupinami okrasných
hlohů, jabloní, a také ovocnými stromy. Zastoupeny
budou rozličné květinové záhony trvalek a kvetoucích
keřů. Součástí okrasného konceptu zahrady mají být
také užitkové, tedy ovocné rostliny. Tato zahrada má
být smyslová, tedy na své si přijde čich, chuť, zrak
i hmat. Po dohodě s vedením města jsme zahradu tvo-

PARK BUDE ŽÍT

A

B  C

Nejvíc pozornosti v současné době upoutává výstavba dolní
části parku.

V místě označeném písmenem A bude skejtpark.
Pod písmenem B se skrývá odpočinková plocha s lavičkami ve

stínu tvarovaných platanů. Obvodové části jsou tvořeny sbírkou
vřesovištních rostlin a trvalek a budou zde vysázeny i magnolie.

Hlavní prostor arboreta je pod písmenem C. V současné době
je stavěna kolonáda z gabionové konstrukce, která bude vyzdo-
bena sbírkou pnoucích rostlin.

Písmeno D je určeno pro kavárnu, která pojme až 30 lidí.
Dětské hřiště (E) bude zapuštěno tak, aby jeho okraj byl

v úrovni okolního terénu. V rozích budou lavičky. Do obvodu budou
vysázeny mimo jiné ovocné dřeviny – maliny, angrešt, josta...).

U parku vyrůstá i parkoviště (F), které překvapuje svou ladností.
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řili v mnohém pro děti, tedy jejím cílem je také kromě
odpočinku a zábavy určitý vzdělávací smysl – esteti-
ka a kultura zahrady, péče o živé, poznání rozmanitosti
rostlinných forem a podobně. Věříme, že se nám to spo-
lečně s vámi podaří.

V současné době se připravuje stavba kovových per-
gol. Pergola je architektonická součást parku, a jako
taková má být odpočinkem a promenádou zároveň.
V pergole budou umístěny lavičky a v trvalkovém kvě-
tinovém záhonu kolem sloupořadí pergoly se budou po
sloupech pnout různé kvetoucí liány. Dovolte mi jisté
konkrétní vyjmenování skladby popínavých rostlin jako
příklad sbírkového charakteru celé zahrady. Zastoupe-
ny budou například: Polygonum aubertii, Lonicera brownii
Dropmore Scarlet, Aristolochia macrophylla, Rosa Par-
kdirector Riggers, Rosa Parkdirector Riggers, Rosa
American Pillar, Partenocissus quinquefolia Engelmanni,
Clematis Madame le Coultre, Clematis montana Ru-
bens, Wisteria floribunda Rosea, Wisteria sinensis Pro-
lific, Wisteria sinensis Alba.

Jedním ze smyslů zahrady je drobná ukázka možné
skladby okrasných rostlin na vašich zahradách. Nemá-
me ambice zastupovat botanickou zahradu, naším cí-
lem bylo vytvořit příjemný prostor pro odpočinek v pří-
kladové okrasné zahradě v klimatických podmínkách
Prahy.

Park bude v prostoru sbírkovny na noc uzavírán. Je
to nutná ochrana rostlin před nenechavci a ničením.
V prostoru si také budou hrát malé děti na pískovišti,
a je  tedy důležité vyhovět hygienickým požadavkům

a normám pro pískoviště. Většina plochy parku však
zůstane otevřena veřejnosti celý den i noc. Jisté je, že
určitý provozní řád park musí mít, aby nebyla upřed-
nostňována jedna skupina obyvatel před druhými. Na-
příklad je obtížné nabídnout louky pro hry a pobyt ob-
čanům, a zároveň dovolit pejskům volně se po parku
pohybovat. Park bude osvětlen parkovými svítidly, aby
zde bylo bezpečněji.

Provozní řád parku bude detailně teprve stanoven
a jistě není nesmyslné ptát se právě vás, běchovic-
kých, na názor a jistou pomoc ve formulaci provozních
podmínek parku. Své připomínky a návrhy můžete již
nyní psát na adresu redakce Života Běchovic
zb@jechsoft.cz.

Součástí parku je i kavárna, která má být místem
pro občerstvení návštěvníků, ale také pro jistý servis
hygieny. Kavárnu bychom rádi směrovali také k pořá-
dání určitých programových večerů a drobných klubo-
vých akcí – akce města, přednášky o architektuře,
o hudbě, o zahradách, o víně, o jídle, o čemkoli, co
nás i vás napadne a bude mít jistou kulturní úroveň. Je
to svým způsobem otevřená věc. Bude-li tato myšlen-
ka naplněna, budeme jako spoluautoři projektu šťastni.

Běchovický areál bude snad za pár let skutečně ži-
vým „hřištěm“. Vedení města nás také směrovalo
k možným dětským aktivitám a k aktivitám pro mladé.
Proto jsme umístili do parku několik herních prvků pro
děti od tří let až po ty dospívající. Budou zde prolézač-
ky, houpací kladina, pískoviště, streetballový koš, ale
též 250 m2 velká skateparková plocha pro in-line brus-
le, skateboard a cyklotrial. O tomto jsme se radili
s mladými odborníky na skejtové aktivity. Věříme, že
toto hřiště si brzy mladí oblíbí. Park bude mít také pe-
tanguové hřiště. Tato stará středomořská parková hra,
kterou ve španělských, italských, portugalských a fran-
couzských parcích hraje, často s vínem v ruce a s no-
blesou, mnoho lidí od mladých až po stařečky. Víme,
že také v Běchovicích je tato hra oblíbená a má své
hráče.

Bude-li zájem o hry v parku, bude jistě možné v bu-
doucnu další herní prvky přidat.

Tomáš Jiránek – zahradní architekt
Zahrada nad Metují, s. r. o.

Tam, kde ještě nedávno byl pouze plevel, vyrůstá park, který nám
bude leckdo závidět.

 D
 E

F



10

„PARTNER PRO VAŠI STAVBU“

S TAV E B N I N Y  K R U T S K Ý
ŠKVORECKÁ 871, ÚVALY 281 980 193-4, 602 384 790

www.krutsky.cz  e-mail: stavebniny@krutsky.cz
!!! DOPRAVA  AUTOMOBILY MAN S HR A LIAZ S HR !!!

Cihlový zdicí systém POROTHERM, ECOTON, přesné tvárnice YTONG, PORING, cihly, překlady, stropní
systém HURDIS, MIAKO
Cement, vápno, sádra, suché maltové směsi, omítky, štuky, betony, lepidla, sanace, keraštuk
Střešní tašky KM BETA, KB BLOK, BRAMAC, TONDACH, střešní okna VELUX, latě, fólie, střešní šindel
Tepelná izolace ORSIL, ISOVER, polystyren DCD IDEAL, hydroizolace, lepenky, tekuté lepenky
Dřevěná okna SEOB WOOD, vnitřní a vchodové dveře, kovové zárubně
Fasádní zateplovací systém, omítky, barvy DEGUSSA, PRINCE COLOR, PRIMALEX
Komínový systém SCHIEDEL, stavební chemie DEN BRAVEN – akrylát, silikon, bitumen, PU pěna atd.
Hutní materiál, betonářské sítě, žebříková ocel, I a U profily, stropní nosníky, kovové zárubně
Betonové plotovky KB BLOK, ztracené bednění, ploty, pletivo
Betonová dlažba, obrubníky, palisády, zahradní architektura BEST – záruka 20 let
SÁDROKARTON – kompletní systém – desky, profily, upevňovací prvky, šrouby atd...
Fasádní a vnitřní barvy PRIMALEX, PRINCE COLOR
Míchačky, nářadí, žebříky, ochranné pracovní pomůcky, barvy, spojovací materiál atd...

Tónování omítek a barev na počkání
Rozvoz materiálu automobily Man s hydraulickou rukou, Liaz s hydraulickou rukou
Kamionové dodávky po celé ČR
Kompletní zásobování staveb
Výpočet materiálu pro vaši stavbu, cenová kalkulace
Montáž střešních oken Velux – pro RD zdarma (5% DPH)

! !  ZAJÍMAVÉ SLEVY – INFORMACE VE STAVEBNINÁCH !!

Pozvánka
Občanské sdružení Neposeda oslaví na začátku říj-

na druhé výročí činnosti. Při té příležitosti oficiálně
otevřeme nízkoprahový klub Autobus pro mládež. Sou-
částí programu bude prezentace dosavadní činnosti
našeho sdružení a dalších plánů do budoucna.

Těšíme se na setkání s vámi ve středu 4. října 2006
v 16.30 hodin v areálu Stará pošta.

Za tým o. s. Neposeda Bc. Melanie Zajacová
(mobil 605 861 109), více na www.neposeda.org

Klub malý Neposeda
Po prázdninovém omezeném provozu bude od září

Klub malý Neposeda opět otevřen pro všechny rodiče
s malými dětmi vždy v úterý a ve čtvrtek od 10.00 do
12.00 hodin. S novým školním rokem jsme připravili
i novinky: nakupujeme další hračky a vybavení pro roz-
voj schopností a dovedností dětí, připravujeme inovaci
programu. Přijďte se mezi nás také podívat!

Za Klub Malý Neposeda Alena Fritzenová
(mobil 736 452 377)

Otevřený klub Neposeda
Od září opět rádi přivítáme všechny děti, které mají

chuť trávit u nás zdarma volný čas – připravujeme růz-
né soutěže a hry, k dispozici jsou i stolní hry, bužírky
a různé výtvarné a jiné potřeby. Je možné přinést si
vlastní nápady, cédéčka nebo si jen tak popovídat. Ote-
vřeno máme v obvyklých časech vždy v pondělí 16.00
až 18.00 h a ve čtvrtek 15.00 – 17.00 h. Na všechny
čekají nové nápady a hry i noví dobrovolníci. A pozor!
Od října chystáme výrazné změny.

Za Otevřený klub (zatím) Melanie Zajacová

Nízkoprahový klub Autobus
Již několik měsíců funguje nový klub Autobus. Níz-

koprahový znamená, že k nám může přijít každý ve
věku od 12 do 26 let, najde tady dobrou atmosféru
a muziku, zdarma ping-pong, šipky, fotbálek, žonglo-
vací nástroje, stolní hry, internet atd. Je také možné
se s námi poradit, máte-li nějaký problém (doma nebo
ve škole) nebo jen tak posedět. Neužívá se tu násilí,
nepije alkohol, neberou drogy a je to tu v pohodě. Tak
se přijďte podívat. Otevřeno je v úterý a ve středu od
17.00 do 20.30. Webové stránky připravujeme.

Za Nízkoprahový klub Autobus Petr Winkler
(mobil 728 221 883)

CO NOVÉHO V KLUBU NEPOSEDA
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OKÉNKO ZDRAVÍ

Prázdniny nám sice skončily, ale dovolené jsou ješ-
tě v plném proudu a nejvíce času stále trávíme ve vol-
né přírodě. A právě v těchto měsících se téměř nedá
vyhnout setkání s bodavým hmyzem. Ačkoliv se ob-
vykle jedná o banální záležitost, není na místě hmyzí
bodnutí podceňovat. V případě alergických reakcí může
takové nevinné žihadlo způsobit i život ohrožující stav.

U nás v Čechách se vyskytuje několik druhů boda-
vého hmyzu, který disponuje jedovým aparátem. Je to
zejména vosa obecná, včela obecná a sršeň obecná.
Jedový aparát mají pouze samičky a skládá se ze tří
částí: z jedového váčku, jedových žláz a žihadla.

Reakce na bodnutí u zdravého dospělého člověka
většinou bývá jen místní otok a bolest či svědění. Tady
většinou postačí studený obklad nebo plátek cibule.
Z věcí, které můžete zakoupit v lékárně, to jsou:

Olej tea tree, Fenistil gel, Tantum gel, Urgodermyl
a Hansaplast (náplast, která se nalepí na štípnuté
místo).

Vážnější situace nastává ve chvíli, kdy je bodnutí
v oblasti krku, úst nebo jazyka. Pokud dojde k otoku,
hrozí nebezpečí zablokování dýchacích cest. V rámci
první pomoci je důležité postižené místo chladit, např.
cucat kostku ledu nebo vyplachovat ústa studenou vo-
dou, pak následuje vyhledání lékařské pomoci.

Nejvážnější hrozbu představuje pro lidi alergické na
složky hmyzího jedu anafylaktický šok, tedy šok způ-
sobený silnou alergickou reakcí, který může být i život
ohrožující. Proto je nutné rychle vyhledat lékařskou
pomoc.
Co můžete udělat jako menší prevenci:
– používejte repelenty
– nepoužívejte lak na vlasy, parfémy nebo sladce vo-

nící krémy, když vyrážíte do přírody
– i pestrý oděv hmyz přitahuje

Kdy vyhledat lékaře:
– v případě, že se kolem místa vpichu objeví ohrani-

čená rudá skvrna nebo se v místě vpichu udělá vřed
– objeví-li se horečka nebo dechové obtíže
– pokud pociťujete intenzivní bolest nebo máte ztuhlé

končetiny

Jste-li alergik, noste s sebou vždy vybavení pro
první pomoc (EpiPen), které je však pouze na lékař-
ský předpis.

Přeji vám, abyste se v přírodě obešli bez těchto po-
tíží.

Veronika Lážková
farmaceutická laborantka

Stavební společnost přijme pro výstavbu RD
v Praze 9 pracovníky na tyto pozice:

*  hlídače se psem – praxe nutná
*  skladníka materiálu – časová flexibilita, praxe

nutná

Nástup v září 2006.

Konhefr, stavby a interiéry, s. r. o.,
Korytná 47/3, Praha 10.

Telefon: 274 814 976, 608 418 500

Havárie ohrožující jakost vod
Jak postupovat, zjistíme-li jakékoli ohrožení jakosti

povrchových nebo podzemních vod (dále jen havárie).

Obecně lze říci, že za havárii se považuje každý únik
ropných nebo jiných závadných látek do vod povrcho-
vých nebo na nezpevněný terén, kdy jsou ohroženy
podzemní vody, a únik závadných látek do kanalizace
nebo hrozba takového úniku. Konkrétně se jedná napří-
klad o úniky provozních kapalin při dopravních neho-
dách, nálezy sudů s obsahem neznámých kapalin na
nezpevněném trénu nebo v korytě vodních toků, výskyt
olejových nebo ropných skvrn na hladině vodních toků,
úhyn ryb z neznámých důvodů, únik barev a laků apod.

Každé takovéto podezření na havárii je možné kon-
zultovat s OOP MHMP na čísle 603 504 621, kde je
nepřetržitá pohotovostní služba.

Každý únik ropných látek nebo jiných zvlášť nebez-
pečných látek je též možné hlásit 24 hodin denně:

1. Operačnímu středisku Krizového štábu hl. m. Prahy
– tel. 222 022 201-4.

2. OOP MHMP, jako vodoprávnímu úřadu
– tel. 603 504 621.

3. České inspekci životního prostředí
– tel. 731 405 313

4. Povodí Vltavy, s. p., havarijní technik p. Nekolný
– tel. 602 449 876.

Telefonické ohlášení havárie v krátkém časovém in-
tervalu po jejím vzniku zamezí velkým ekologickým
škodám a sníží náklady vynaložené na sanaci.

Připravil Úřad MČ Praha-Běchovice

JAK SE SPRÁVNĚ ZACHOVAT

Klub malý Neposeda pro rodiče s dětmi
úterý 10.00 – 12.00 a čtvrtek 10.00 – 12.00

Českobrodská 1, Praha-Běchovice
www.neposeda.org
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ZPÁTKY K MAPÁM

Na výletech se setkáme s podivuhodnými situace-
mi. Nedávno se má dcera a její kamarádky šly projít
do Srbska, samozřejmě, že u Berouna, a do Karlštej-
na. Jako správné turistky se vybavily i mapou.

Knihkupectví nabízejí mnoho druhů map, jen si vy-
brat. Dost je proto udivilo, že hned při prvním občerst-
vení užasli přítomní vodáci, že děvčata mají mapu,

že je to senzace, a jestli mohou nahlédnout. Ano, sa-
mozřejmě, ale přece existují i mapy vodácké – po-
myslely si. Podobnou si před lety pořídila naše kama-
rádka při své první vodácké akci a všem se chlubila,
jak je skvěle vybavená. Sama se rozhodla, že si musí
vše pořádně nastudovat, zvolila k tomu soukromí na
záchodě – a jasně, že jí tam mapa spadla… Pak už
musela předstírat, že ji zapomněla doma, ztratila,
nechala na nádraží…

Z Karlštejna pokračovala cesta k Bubovickým vo-
dopádům, a tam také jeden turista zůstal naprosto kon-
sternován. Vy máte mapu, děvčata?? A mohly byste
mi ji na chviličku půjčit? Pozoruhodné bylo, že sám
měl na zádech objemný batoh – bůhví, co v něm měl.
O kus dál zase jeden automobilista hledal cestu k Malé
Americe a jeho navigační systém v autě nedisponoval
potřebnými údaji. Opět zachránila situaci mapa, podle
níž byly doplněny souřadnice a potřebné skutečnosti.

Je to zvláštní. Vlastně jsem se ještě nesetkala
s člověkem, který by nebyl mapami fascinován, který
by odolal pokušení nahlížet do mapy s vámi. V někte-
rých zemích stačí jen mapu rozložit a už jsou u vás
místní obyvatelé s přívětivou snahou vám pomoci.
Kuriózní je, že se mnohdy pohádají o to, kudy byste
se co nejlépe dostali k zamýšlenému cíli. Pak je nej-
lepší se tiše vytratit.

Před rokem jsme našemu dědečkovi dali k Váno-
cům nový podrobný autoatlas, a to byl nejlepší dárek.
Celý večer si hledal, kde všude byl, kam kdy s babič-
kou jeli a jak jsou teď vedené silnice – zásadně mimo
města. Ano, myslím, že se teď usmíváte, ale vzpo-
meňte si, jak jste si poprvé otevřeli mapy na internetu

a co to s vámi udělalo. Teprve s ma-
pou si uvědomíte ty správné propor-
ce, například jak velkou plochu za-
ujímá v Běchovicích statek a jaká
je škoda, že toto území v centru
obce v současnosti příliš obci ne-
slouží.

A což teprve, když se dostane-
me ke starým mapám! Nemusí to
být žádné dobrodružné s ukrytým
pokladem, jen takové, které nám vy-
zradí, jak známé místo vypadalo
kdysi. Škoda jen, že stejně jako kni-
hy podléhají často zkáze a že jsou
nejvíce ohroženy zničením v neklid-
ných válečných dobách. Přesto se
některé dochovaly až ze starověku.

Vraťme se ovšem k dnešním tu-
ristům. Je asi zajímavé a dobrodruž-
né chodit neznámou krajinou bez
mapy, ale myslím, že je dobře ob-
čas někoho s tou mapou najít a ujis-
tit se, že jdu správnou cestou. Ono
té nejistoty je v životě až až.

Zdena Púčeková

FOTO ČTENÁŘŮ

Pana Michala Němce zaujalo, jakým způsobem si velký bagr chrání
v noci malého. Snímek byl pořízen na staveništi běchovického parku.

SÍDLO FIRMY
PRAHA 10-DUBEČ

PLASTOVÁ OKNA,
ŽALUZIE, TĚSNĚNÍ

OTEVŘENO:
PO – ČT: 8.00 – 17.00
PÁTEK: 8.00 – 12.00

TĚŠÍME SE NA VAŠI NÁVŠTĚVU
V NAŠÍ PROVOZOVNĚ SE VZORKY

TEL.: 272 703 018 AREÁL VÚ BĚCHOVICE
MOBIL: 602 780 346 PODNIKATELSKÁ  539
WWW.AKPA.CZ PRAHA 9-BĚCHOVICE
INFO@AKPA.CZ
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„PARTNER PRO VAŠI STAVBU“

S TAV E B N I N Y  K R U T S K Ý
ŠKVORECKÁ 871, ÚVALY 281 980 193-4, 602 384 790

www.krutsky.cz  e-mail: stavebniny@krutsky.cz
!!! DOPRAVA  AUTOMOBILY MAN S HR A LIAZ S HR !!!

PREZENTAČNÍ AKCE OMÍTEK A BAREV PRINCE COLOR
SLEVA AŽ 35 %

Dne 6. září se uskuteční ve skladu stavebnin prezentační akce omítek a barev PRINCE COLOR. Prak-
tické ukázky aplikace fasádních omítek proběhnou v 10.00, 12.00, 14.00 a 16.00 hodin. Zároveň bude
probíhat prohlídka mixážního centra včetně ukázky tónování barev. Na zakázky uzavřené během prezen-
tační akce bude poskytnuta sleva. Na omítky 35 %, na barvy 24 %.

Po celý den je zajištěno občerstvení a pro každého malý dárek.
Bližší informace na telefonu 602 384 790.

Sportovní centrum Běchovice
přijme ihned

správce na vedlejší pracovní poměr.

Informace na tel.: 603 873 467

MLADÉ BĚCHOVICE SE BLÍŽÍ

Tak jak jste trénovali? Najde se konečně někdo
z místních, který se postaví na stupně vítězů a pře-
vezme pohár starosty? Ne? Nevadí! Stačí, když při-
jdete v sobotu 23. září a zaběhnete si jen tak pro ra-
dost. Není podstatné zvítězit, ale zúčastnit se. Ale to
už určitě někdo řekl... A tak neváhejte, vystřihněte si
přihlášku a odevzdejte ji řediteli školy nebo řediteli zá-
vodu na adrese Do Říčan 371. Těšíme se na všechny
závodníky od 1 roku do 18 let.

Jan Jech, ředitel závodu

Zápisy na školní rok 2006/2007:
pondělí 4. 9., středa 6. 9., pátek 8. 9. 2006

od 15.00 do 20.00 hodin v ZŠ Klánovice, Slavětínská 200

- kurzy pro děti (úterý a čtvrtek odpoledne)
- pro dospělé v odpoledních a večerních hodinách
- přípravné kurzy na zkoušky FCE, CAE a CPE

University of Cambridge uznávané ve státech
Evropské Unie

- britské učebnice, moderní metodika
- výuka probíhá v ZŠ Klánovice, Slavětínská 200

Informace a zápis: PhDr. Jakub Cháb
tel: 222 722 888,  776 221 788,  e-mail: chab@chello.cz

úspěšnost našich studentů u zkoušek FCE a CAE
University of Cambridge v loňském roce:  92%

DELTA SCHOOL
www.deltaschool.cz

Jazyková škola
                                                       since 1990

Kurzy anglického
jazyka v Klánovicích

Přihláška k závodu Mladé Běchovice,

Běchovická míle, Běchovická stovka

Jméno:

Příjmení:

Datum narození:

Adresa nebo škola

Zdravotní stav přihlášeného vyhovuje požadavkům v jeho kategorii.

                podpis rodičů nebo školy (TJ)

 START. ČÍSLO  ČAS UMÍSTĚNÍ
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cihlový systém ECOTON (dovoz Německo) – bezkonkurenční ceny,
broušené cihly ECOTON (hit letošní sezóny), lepidlo zdarma – bezkonkurenční ceny
POROTHERM, SUPERTHERM – slevy až 35 %
tvárnice YTONG, PORING, THERMOLONG, veškeré cihly, překlady, stropní systém
MIAKO a HURDIS – slevy až 20 %
cement, vápno, malty, omítky, betony, štuky, lepidla, sádry, sanační omítky, keraštuk,
penetrace – KNAUF, BUILDING, MUREXIN, HASIT – slevy až 20 %
střešní tašky BRAMAC, KM BETA, TONDACH, JUNGMEIER a ostatní systémy
(plech, lepenka) – slevy až 20 %
tepelné izolace ORSIL, ISOVER, polystyren, lepenky, tekuté lepenky – slevy až 30 %
kompletní sádrokartonový systém KNAUF, RIGIPS – slevy až 20 %
řezivo, latě, prkna, trámy, fošny, krovy na zakázku
ztracené bednění, betonové tvárnice, plotové prvky, betonová dlažba, obrubníky – sleva až 20 %
keramické dlažby a obklady, sanitární keramika – sleva až 20 %
PU pěny, silikáty, akryláty, barvy, ředidla – DenBraven, SIGA, SOUDAL – slevy až 20 %
dveře, okna, zárubně, hutní materiál, bet. sítě, žebírková ocel – slevy až 10 %
vnitřní a fasádní barvy PRIMALEX – slevy až 10 %
velký výběr nářadí, žebříky, ochranné pomůcky aj. – slevy až 10 %
komínový systém SCHIEDEL, EKO komíny, CIKO komíny – slevy až 15 %
střešní okna VELUX, PRIMA FENESTRA – slevy až 15 %

slevy z ceníku výrobců
+ rozvoz materiálu IVECO s HR do 14 m, LIAZ s HR,
+ kompletní zásobování staveb a kamionové dodávky
+ základní slevy pro stavební firmy a individuální slevy dle domluvy ve stavebninách

S TAV E B N I N Y  S TA K O ®

Sulovická 1234, Praha 9-Újezd nad Lesy
Tel.: 281 972 245-6, 724 271 834, 728 874 254

e-mail: stako@volny.cz
DOPRAVA V BĚCHOVICÍCH AUTEM S HR ZDARMA

Akce

Ano – krtek – opravdu roztomilé malé zvířátko, ale
asi nejraději ho máme všichni namalovaného v knížce
v kalhotkách s laclem.

Jenže ať se nám to líbí nebo ne, někdy se u někoho
z nás zabydlí na zahradě. I my jsme zjistili, že se mu
zalíbilo v blízkosti naší zahrady. To bylo vloni. S dokona-
lou pravidelností se objevovala jedna krtina za druhou
a my s hrůzou čekali, jak dlouho mu bude stačit pouze
jedna parcela a pak rozšíří okruh své působnosti i k nám.
Nejprve jako by zkoušel, co to s námi udělá, a tak občas
vyrostl kopeček hlíny u plotu, leč netrvalo dlouho a pře-
stěhoval se k nám. Samozřejmě ryl tam, kde my jsme
to chtěli nejméně, a tak začal „hon na krtka“.

Také jsme se ho snažili vyplavit, ale to by asi dřív
vyschla studna. Zakoupili jsme v obchodě zaručeně
spolehlivé „patrony na krtka“ – evidentně se mu to spí-
še líbilo. Číhali jsme u krtiny s rýčem, zatímco náš
„domácí mazlíček“ ryl někde za rohem. Nic nepomohlo.

Pak přišla zima, a to letos velmi tuhá. Doufali jsme,
že se snad odstěhoval někam do teplejších krajin, ale
kdepak. Zahrada pokrytá bílou sněhovou peřinou, ale
najednou tam něco ruší. Nové krtiny! Ani v zimě a mra-

zu si nedal pokoj! Zachránila nás až moje kamarádka,
která mi poradila, že se dá koupit tzv. odpuzovač krt-
ka. Na internetu jsem se dočetla, že je hned několik
druhů (na baterie, solární energii…), a také v různých
cenových relacích. Jeden jsme si objednali a nedočka-
vě čekali, až nám dobírkou přijde vytoužený balíček.
Ještě koupit baterie a jsme vyzbrojeni na nový boj.

Přišlo jaro a celá rodina šla slavnostně nainstalovat
tohle šikovné „udělátko“. Musím ale podotknout, že
v návodu je napsáno, že po zabudování do země (nej-
lépe do krtiny) krtek zintenzivní své úsilí, ale když zjistí
(přístroj vydává přerušovaný táhlý zvuk), že vede mar-
ný boj s hlukem, který nepřestává, „odstěhuje“ se ji-
nam. Byla to pravda. Krtek ryl daleko víc než dřív
a nám se zahrada měnila před očima v oraniště. A na-
jednou asi za týden byl konec. Nechtěli jsme se rado-
vat předčasně, ale další týden – žádná krtina a další
týden také nic. Tak hurá!!!!! Výrobce měl pravdu, naše-
ho krtka to přestalo bavit a my jsme vyhráli. Tak ať se
vám to také podaří!

P. S.: Kdo si neví rady jak s internetem, zadejte si
ve vyhledávači Google (www.google.com) „odpuzovač
krtků“, hned tam uvidíte několik možností a můžete si
vybrat.

Naďa Lážková

VÍM JAK NA KRTKA
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Milí čtenáři, dovolte mi, abych se zamyslela nad uply-
nulými letními dny.

Letošní léto bylo jiné, než léta minulá. Dlouhotrvající
tropická vedra většinu z vás unavovala, ale jiní byli
nadšeni, že je konečně léto, jak má být. Ať se nám to
líbilo nebo ne, musíme si přiznat, že neporučíme ani
větru, ani dešti, ale ani slunci. Zbývá nám jen pokorně
přijmout to, co nám příroda přichystala. Teď, když léto
pominulo a čekají nás podzimní plískanice, vzpomíná-
me na prohřáté chvíle a řekneme si s povzdechem slo-
vy spisovatele „léto budiž pochváleno“. A poděkujeme
za to, že nám bylo dáno ty dny léta žít...

Poděkování
(opět Jan Skácel, A znovu láska)

Poděkujeme jak děti za jablko
za vše co bývalo a znovu kdysi bude
za to že věrná po dni přicházela noc
za zarputilé ráno.

Poděkujeme jak děti za jablko
za to že příští dávno je už za námi
že nás měl čas
jak rybář rybu v síti.

Poděkujeme jak děti za jablko
a bez výčitek bez pokorné pýchy
za radost která pomohla nám přebolet
za odebraný dar.

Poděkujeme jak děti za jablko.

Co se dělo od 11. července a v srpnu v knihovně?
Balily se knihy, vyřazovaly časopisy, poškozené knihy

      UVAŘÍME, DOVEZEME

          k vám domů, do firmy
          obědy – 3 druhy jídel

Cena oběda 55 Kč.
Pro seniory a zdravotně postižené  50 Kč.

•
Dále nabízíme možnost stravování v naší
restauraci v době od 11.00 do 13.00 hod.

Pronajímáme sál
 a zajišťujeme příslušné občerstvení

pro pořádání veškerých společenských akcí.
(kapacita sálu 35 míst)

•
Objednávky a dotazy:

pan Miloš Jaroš,
vedoucí gastronomických služeb

tel.: 604 638 484, 281 091 710
fax: 281 091 712

 e-mail: jaros@skphopo.cz
osobně: Horní Počernice,
Křovinovo náměstí 11/16

Ostatní služby:  www.skphopo.cz

Místní knihovna v Běchovicích
úterý 10 – 12, 15 – 18 a čtvrtek 15 – 18

www.praha-bechovice.cz/knihovna

V posledních letech dochází k renesanci cyklistické
dopravy především rekreačního charakteru. Úměrně
k tomu stoupá zájem o zřizování cyklistických stezek
a tras. Podpora rozvoje cyklistické dopravy v Praze je
zaměřena na realizaci dalších cyklistických tras, sa-
mostatných stezek a vyhrazených pruhů pro cyklisty.
Pro území hl. m. Prahy je navržen základní systém
cyklistických tras o celkové délce asi 400 km.

V současné době je v provozu 195 km, z toho 64 km
vede po komunikacích bez automobilového provozu,
většinou společně s pěšími zónami. Začínají se však
množit nové stezky, které jsou v parcích, sadech nebo
v nově budovaných komunikacích pro cyklisty a chod-
ce. Nově vydaná mapa poprvé zachycuje současný stav
včetně stezek doporučovaných.

Nejbližší trasa vede z Běchovic přes Tábor na silnici
Koloděje – Dubeč a její druhá strana směřuje přes ná-
draží Běchovice a Vinici do Dolních Počernic. Třetí za-
jímavá trasa vede podél Běchovického potoka na Bla-
tov a podél železnice ke nádraží Klánovice.

Pro náročnější cyklisty je na mapě vyznačeno Praž-
ské kolo, které vede přes Újezd n. Lesy, Klánovice,
Horní Počernice atd. Mapu vydal Magistrát hl. m. Prahy
v měřítku 1 : 50 000 a je k nahlédnutí v knihovně.

Nečekaně pěkné úlovky na červnovém soustředění mladých ry-
bářů z Běchovic na Oboze odstartovaly hlavní rybářskou sezonu.
Rybářský kroužek zahájí svoji činnost v průběhu měsíce září.
Informace na vývěsce u rybníčka.

MAPA PRO CYKLISTY



16

Život Běchovic – vydává Úřad MČ Praha-Běchovice * E-mail: podatelna@praha-bechovice.cz * tel.: 281 932 223 * www.praha-bechovice.cz
Šéfredaktor Jan Jech * Redakční rada: PhDr. Marie Bubníková, Kateřina Kuková, Adam Lázenský, Zdena Púčeková * E-mail: zb@jechsoft.cz.
Dáno do t isku 22. 8. 2006 * Povoleno NVP – č. j .kult .-3-2255/77. * Za obsahovou a názorovou stránku článků odpovídá jeho autor.
Redakce děkuje za pochopení, že některé texty je třeba upravit nebo zkrátit * Sazba a tisk – BETIS spol. s r. o. * Příspěvky přijímáme
do 15. každého měsíce.* Inzerci je možno projednat na ÚMČ Praha-Běchovice. * Do všech domácností Běchovic ZDARMA. * Náklad 700 ks.

Autoři fotografií uveřejněných v tomto čísle:
Jan Jech (4), Miroslav Chnurik (1), Michal Němec (1),
Vladimír Kafka (1), Pavlína Šmídmajerová (2)

se opravovaly a vyřazovaly. Zbyl čas i na zakoupení,
zapsání a zařazení knižních novinek. Někteří nedočkaví
čtenáři si také přišli vyměnit knihy. A co dalo knihovni-
ci nejvíc práce? Najít v policích knihy, které čtenáři po
prohlédnutí špatně zařadili.

Proto prosím, raději nechte knihy na stole, než abyste
je uložili špatně, ne podle abecedy. Děkuji paní Šinde-
lářové za pomoc při balení knih.

Dne 5. 9. 2006 Místní knihovna v Běchovicích opět
po prázdninách přivítá nejen své stálé čtenáře, ale i ty,
kteří se do knihovny za pěknými knížkami teprve chys-
tají.

Připomínám stručně podmínky členství v knihovně.
Zájemci musí poskytnout k registraci základní osobní
údaje, zaplatit členský příspěvek (důchodci neplatí)
a musí dodržovat organizační řád knihovny. Registro-
vaní čtenáři mají v době výpůjčních hodin zdarma pří-
stup na internet (1 hod. týdně). Ostatní platí za 1 hod.
připojení na internet poplatek 30 Kč. Je tedy v naší
knihovně veřejně přístupný internet. Všichni musí do-
držovat pokyny zastupitelstva MČ.

Připomínám čtenářům, kteří mají knihy vypůjčené
v červnu, aby je ve vlastním zájmu vrátili v průběhu
měsíce září, kdy nebudou platit poplatek z prodlení.

Nové knihy

Pro děti
V. Provazníková, J. Lada Piky piky ententýky
Milada Motlová Adam půjde do školy

Beletrie
Noan Gordon Poslední žid
Noan Gordon Ranhojič
Corinne Hofmannová Zpátky z Afriky, pokračování

knihy Bílá Masajka
Shledání v Barsaloi

John Irving Syn cirkusu
Philipp Vandenberg Sixtinské spiknutí

Pro zábavu a poučení
P. David, V. Soukup Za strašidly na hrady a zámky

Za strašidly do lesů a skal
Poezie
Jiří Orten Osud

Naučná literatura
C. G. Jung Výbor z díla – VI. díl
Jan Zadák, S. Vencl      * Výzkumy v Čechách 2003 -

- Povrchové sběry – výzkumy
na východ. okraji Prahy

Claudia Giesser Přešíváme snadno a rychle

Silvia Borghesiová Slavné galerie světa
–  Alte Pinakothek Mnichov

Alessandra Fregolentová Slavné galerie světa
–  Ermitáž Sant Petěrburg

* knihu věnoval pan Jan Zadák čtenářům naší knihovny.
Věra Santolíková, knihovnice

Blahopřání
a poděkování

Zastupitelstvo Městské části Praha–
–Běchovice a redakční rada Života Bě-
chovic blahopřeje všem spoluobčanům,
kteří se dožívají v měsíci září 2006 vý-
znamného životního jubilea a přeje jim
pevné zdraví do dalších let.

Děkuji Úřadu MČ Praha-Běchovice za dárek, který
mi předala paní Jarmila Svobodová s blahopřáním
k mým 85. narozeninám.

Bohuslav Anděl

S nepříjemnými lidmi je snadné
vyběhnout.

 Umění je s nimi vyjít.
Václav Dušek

PĚŠKY NEBO NA KOLE

V sobotu 23. září pořádá turistický oddíl Jestřábi
jubilejní 15. ročník putování Z Dubče do Dubče. Jako
každoročně i letos pro vás připravil vedle řady pěších
tras (10 – 50 km) a dvou cyklotras (cca 40 a 70 km)
oblastí Klánovických lesů, Úvalska a Škvorecka i krát-
kou trasu pro děti plnou her, soutěží a pohádkových
postaviček. Start je v klubovně oddílu Jestřábi v Dubči
(ul. Bezprašná) od 7.30 do 10 hodin pro pěší trasy
a cyklotrasy, respektive od 9 do 12 hodin pro „pohád-
kovou“ trasu. Odměnou vám bude vedle příjemně strá-
veného podzimního dne (a třeba i nově poznaných za-
jímavých míst ve svém okolí) účastnický glejt a řada
pamětních razítek. Bližší informace můžete získat na
webových stránkách http://zdubcedodubce.webpark.cz
či na telefonu 737 763 477 (J. Moravec).


